
ŠTEPANJA VAS

Samouprava v samskih domovih
Predsedstvo KK SZDL Štepa-

nja vas je kmalu po svojem kon-
stituiranju oktobra 1980 obrav-
navaio dejstvo, da v samskih do-
•novih ni prave samouprave sta-
novalcev in je zato spodbujalo
kakršnekoli incialive, ki bi v njih
pripeljale do njene vzpostavitve
oziroma oživljanja.

Tako je OO ZK Štepanja vas
posfcušala konstituirati aktiv čla-
nov ZK — stanpvalcev samskih
domov. Od približno 85 jih je na
sestanek prišlo okrog 10! (To je
bilo v začetku 1981 ali na že
konec leta 1980.) Uspelo nam je,
da smo imeli iz samskih domov
dva delegata v svetu KS (zdaj je
samo eden, ker se je Zofija Bar-
bič odselila), imeli srao po enega
člana vsake posebne delegacije v
SIS in zboru KS (že na nadomest-
nih volitvah leta 1980, pa tudi ob
volitvah marca 1982).

Vsekakor pa beležimo največji
uspeh v teh prizadevanjih prav v
zadnjem času, ko je bil v samskih
domovih izvoljen petčlanski se-
kretariat uličnega odbora SZDL,
katerega predsednik je Dragan
Jovanovič. Prav ta sekretariat je
doslej vložil nemalo časa in ener-
gije, da bi spravili samoupravo
stanovalcev samskih domov »na
zeleno vejo«.

Prva pobuda so bile TV antene.
Če bi namreč sekretariatu UO
uspelo, da bi vlagateiji ali DO
Tabor postavili antene (v samskih
domovih lahko sprejemajo le
Ljubljano 1 II) pred mundialom,
potem bi mnogo laže motivirali
stanovalce samskih domov za
prostovoljno sodelovanje v sa-
moupravnih organih. Prošnjo za
postavitev anten je podprlo tudi
predsedstvo KK SZDL. Dejstvo:
anten ni; prav tako tudi ne izgle-
dov za skorajšnjo postavitev. Se-
kretariat UO samskih domov je
prosil za sobo za sestanke; le-ta je
bila ugodno rešena.

In končno: sekretariat UO oz.
predsednik UO SZDL samskih
domov je pripravil osnutka sta-
tuta skupnosti stanovalcev sam-
skih domovin poslovnika o delu
organov skupnosti stanovalcev
(oba sta pripravljena po vzoni na
akte skupnosti slanovalcev hiš v
družbeni lastnini).

Ob pogovorih s stanovalci sam-
skih domov oziroma predsedni-
korn UO smo lahko ugotovili, da
imajo stanovalci občutek nemoči,
da nikjer ne morejo organizirano
izražati svojih imeresov. Ne na-
zadnje se prav to dejstvo zanes-
Ijivo manifestira tudi v nizki ude-
ležbi na volitvah, referendumu,
nerednem izpolnjevanju dolžno-
sti ob prijavah stalnega ali zača-
snega bivališča, nepripravljenosti
prevzeti kakršnokoli samou-
pravno funkcijo v K.S... Kore-
nine problema so najbrž v tem,
ker status samskih domov in nji-
hovih prebivalcev ni jasen: ali je
to hotel (in stanovald hotelski
gosije) ali so to stanovanja (hiša v

družbeni lastnini, stanovalci s
stanovanjsko pravico). Če bi to
dilemo lahko razčistili, bi mnogo
laže vzpostavili domsko samou-
pravo: Vendar: če jo hočemo
vzpostaviti, rnoramo najprej
opredeliti pristojnosti in odgo-
vornosti • organov domske sa-
mouprave — tega pa ne moremo,
dokler ne poznamo razmerij med
vlagatelji (delovne organizacije,
ki so financirale gradnjo samskih
domov), DO Tabor in stanovalci
(najemniki).

Na enem zadnjih sestankov
KK SZDL so krajani Stepanje
vasi opozorili tudi na hrup iz sam-
skih domov in zanemarjeno oko-
lico. Ko bi bila v samskih domo-
vih konstituirana domska sa-
mouprava, bi vedeli, na koga naj
se obrnemo ob morebitnem krše-
nju hišnega reda (hrup) ali ob čiš-
čenju okolice. Zdaj tega ni! Vra-
tarji ne opozarjajo na nered, sta-
novalci se med sabo o tem ne
opozarjajo. (Kršitelj mu mirno
zabrusi v obraz: Kaj pa to tebe
briga.) Kaj torej? Stanovalci
domov so bolj ali man j prepuščeni
na milost in nemilost ali DO
Tabor ali vlagateljem ali komu —
ni popolnoma jasno. Najbrž pa to
nt problem samo teh domov.

Sklenili smo zato pridobiti
čimveč informacij o tem, kaj mo-
ramo storiti v okviru zakonskih
določil in v okviru našega politič-
nega sistema. Zato bomo poleg
OK SZDL angažirali še: stro-
kovno službo samoupravne sta-
novanjske skupnosti naše občine,
družbeni svet za politični sistem
občine, izvršni svet občine in de-
lovno organizacijo Tabor. Sled-
njo prav zato, ker poznamo le eno
plat medalje. Kaj pa težave druge
strani — Tabora? Menda je cel
kup dolžnikov, menda so v or-
ganu Tabora tudi delegati stano-
valcev samskih domov. Torej ne
bi smeli stanovalci tožiti o svoji
nemoči. Res pa je: v samskih do-
movih živi prek tisoč Ijudi, eden
ali dva delegata v takem aii dru-
gačnem organu DO Tabor najbrž
ne moreta zastopati interesov to-
likšne baze.

Menimo, da se morajo profe-
sionalne strukture angažirati ob
tem problemu zdaj, ko smo v
samskih domovih našli skupino
stanovalcev, ki se je pripravljena
prostovoljno angažirati, da bi
stanovalci samskih domov lahko
svoje interese izražali organizi-
rano in da bi se tvorneje vključili
v življenje naše KS.

P. S.
Glede problemske konference

o hrupu iz samskih domov, ki naj
bi bila že pred podtnicami, ob-
veščamo prizadete krajane, da
smo prav zaradi zgornjih razlogov
(problemsko konferenco mo-
ramo temeljito pripravili) le-to
prestaviti na jesen.
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